 Call for Papers
 

Revisiting the demographic challenges of the 21st Century - 
 Population dynamics, demographic methods and public policy
 

Conference of the Federation of Canadian Demographers
Ottawa, University of Ottawa, 4-5 June 2015
 Deadline for submission of abstracts: 1 March 2015
Ten years after the 2005 Conference in Montreal, the Federation of Canadian Demographers announces a special conference on the theme “Revisiting demographic challenges in the 21st Century - Population dynamics, demographic methods and public policy”. The Conference will take place during the annual meetings of the Congress of the Humanities and Social Sciences as a joint initiative of the Canadian Population Society and the Association des démographes du Québec.

 

A conference on research methods and data aimed at understanding “the challenges that demographic trends represent for 21st century societies” was held in Montréal in 2005. In the call for papers for that conference it was noted that the combination of developments in analytical methods, data collection activities and the dynamics of Canadian society presented an opportunity and a need to advance the field of demographic research.

 

We are now in 2015, and this conference provides us with an opportunity to once again assess the challenges presented by current demographic trends. Although it can be said that some of the challenges discussed during the 2005 conference have been addressed in the past 10 years, there remain a substantial number of issues that still need to be examined, as was pointed out in a report prepared for the Social Sciences and Humanities Research Council by the Population Change and Lifecourse Strategic Knowledge Cluster (http://ir.lib.uwo.ca/pclc/vol2/).

 

Furthermore, the environment has changed greatly over the last ten years. The impact of the 2008-2009 recession has been felt in a number of ways, such as on the funding of pension funds. Also, some of the longitudinal data sources that were available in 2005 are no longer available. The mandatory long-form census has also been replaced with a voluntary survey called the National Household Survey.  Finally, Canada experienced many demographic changes, the rapid increase in ethnocultural diversity, rapid growth among Aboriginal peoples, new immigration policies and large increases in the labour force participation rates for people above the age of 50.

 

The goals of the current conference are to shed light on the state of the science and on the challenges that Canadian society faces in the coming decades. It should be noted that developments in Canada are mirrored elsewhere in the World. Therefore, this conference will also consider global patterns in demographic research.

 

Topics and Content of Papers
The primary focus of the Conference is on demographic research that contributes to understanding the factors that will influence the future of populations. Submissions are invited on the following themes:

· Using the past to inform the present and future

· Mythbusters – this session would present research that debunks myths such as that the increasing ethnocultural diversity is only linked to immigration levels

· The role of demographic research in public policy

· Official language minority communities

· The dynamics of the Aboriginal Peoples

· The responses to Canada’s demographic challenges – population growth, population ageing and immigration.

Consideration will be given to submissions that do not fall exactly into one the themes that are listed above but that fall generally within the theme of the conference.

 

Submissions
Researchers working in cognate disciplines in Canada and elsewhere are invited to submit papers. Students working in related fields are highly encouraged to submit papers. A prize will be awarded for the best student-authored paper.

 

English and French are the languages of the conference. Simultaneous translation will be provided for some of the sessions, assuming the FCD is successful in obtaining the requested grant to support the conference.

 

Dissemination of results
It is anticipated that the papers and presentations made during this conference will be published in English and in French. The exact form of the publication will depend on the funding that is available for this purpose. Ideally it is hoped to produce special issues of Canadian Studies in Population and Les Cahiers québecois de démographie.
 
Procedures to submit an abstract
The deadline for submitting an abstract is March 1, 2015. The abstract should include:
· ·         The title
· ·         A text of 250 words (maximum) that describes the research question(s), the data, method, and expected results.
· ·         Names and affiliations for the authors
· ·         First author’s status: professor, analyst/researcher, or student.
Please send the abstract by email to 2015fcdconf@gmail.com . Authors will be notified of the results of the selection process by March 20, 2015.
 


Appel à communications
 
Les défis démographiques du 21e siècle revisités - dynamique des populations, méthodes en démographie et politiques publiques
 
Conférence de la Fédération canadienne de démographie
Ottawa, Université d’Ottawa, 4-5 juin 2015
Date limite pour la soumission des résumés: 1 Mars 2015. 
Dix ans après la conférence de Montréal en 2005, la Fédération canadienne de démographie annonce la tenue d’une conférence spéciale sur le thème « Les défis démographiques du 21e siècle revisités – dynamique des populations, méthodes en démographie et politiques publiques ». La conférence se tiendra à Ottawa durant le congrès 2015 de la Fédération des sciences humaines. La conférence de la FCD est une initiative conjointe de l’Association des démographes du Québec et la Canadian Population Society.

 

La conférence de 2005 à Montréal visait à mieux comprendre les défis que posaient les grandes tendances démographiques pour les sociétés au XXIe siècle. L’appel à communication de cette conférence précisait que la combinaison de développements en méthodes d’analyse et d’activités de collecte de données, conjuguée avec la dynamique de la société canadienne, représentait une occasion voire une obligation d’étendre davantage le domaine de la recherche en démographie.

 

Nous sommes aujourd’hui en 2015 et cette conférence constitue une nouvelle occasion d’évaluer les défis que posent les grandes tendances démographiques actuelles dans nos sociétés. Car si l’on peut dire que certains défis débattus en 2005 ont fait l’objet d’une attention particulière au cours des dix dernières années, il reste un nombre substantiel d’enjeux qui demeurent à analyser, comme le soulignait d’ailleurs le rapport préparé par la « Population Change and Lifecourse Strategic Knowledge Cluster » pour le Conseil de recherche en sciences humaines (http://ir.lib.uwo.ca/pclc/vol2/).

 

En outre, le monde a beaucoup changé au cours des dix dernières années. La récession de 2008-2009 a eu de nombreuses conséquences, par exemple dans le domaine du financement des régimes de retraite. Par ailleurs, certaines enquêtes longitudinales, encore disponibles en 2005, ne le sont plus aujourd’hui. Le recensement détaillé obligatoire a été remplacé par une enquête à caractère volontaire, l’Enquête nationale auprès des ménages. Enfin, le Canada a connu plusieurs autres changements de nature démographique, dont une diversité ethnoculturelle en forte croissance, tout comme les populations autochtones, de nouvelles politiques d’immigration et une hausse marquée des taux d’activité au delà de 50 ans.

 

Cette conférence vise à faire le point sur l’état de la science de la démographie et sur les défis démographiques auxquels la société canadienne sera confrontée au cours des prochaines décennies. Plusieurs de ces enjeux et changements étant également à l’œuvre ailleurs qu’au Canada, cette conférence s’ouvrira également sur les défis en matière de démographie à l’échelle du monde.

 

Contenu des communications et objectif de la conférence
La priorité sera donnée aux recherches démographiques qui contribuent à la compréhension des facteurs qui auront une influence sur l’avenir des populations. Nous invitons des soumissions sur les thèmes suivantes :

· Se servir du passé pour comprendre le présent et le futur

· Déconstruire les mythes – cette séance présentera les analyses déconstruisant certains mythes, par exemple que la hausse de la diversité ethnoculturelle n’est liée qu’au niveau d’immigration

· Le rôle de la recherche démographique dans l’élaboration de politiques publiques

· Les communautés de langue officielle minoritaire

· La dynamique démographique des peuples autochtones

· Comment répondre aux défis démographiques canadiens en matière de  croissance et de vieillissement de la population et d’immigration

Les soumissions qui ne tombent pas tout à fait dans l’une de ces thématiques précises, mais qui touchent la thématique générale de la conférence, seront aussi considérées.

 

Soumissions
Les démographes et analystes/chercheurs d’autres disciplines connexes sont invités à soumettre une proposition de communication. Une attention toute particulière sera accordée aux communications soumises par les étudiants. Un prix sera accordé pour la meilleure communication soumise par un étudiant.

 

Le français et l’anglais seront les langues de la conférence. La traduction simultanée sera offerte lors de  certaines séances, en fonction de la disponibilité des fonds.

 

Diffusion des résultats
Le comité d’organisation envisage la possibilité de publier certains des textes présentés à la conférence dans des numéros spéciaux de revues scientifiques, notamment les Cahiers québécois de démographie et Canadian Studies in Population, en fonction de la disponibilité des fonds.

 

Modalités pour soumettre une proposition de communication
Date limite pour soumettre une proposition : 1 mars 2015. La proposition devra inclure les éléments suivants :

· Un titre

· Un texte de 250 mots (maximum) qui présente la question de recherche, les données utilisées, la méthode d’analyse et quelques résultats anticipés.

· Nom et lien institutionnel de l’auteur

· Statut de l’auteur : professeur, analyste/chercheur ou étudiant

Prière de transmettre les propositions de communication par courrier électronique à l’adresse suivante : 2015fcdconf@gmail.com. Les auteurs seront avisés du résultat du processus de sélection au plus tard le 20 mars 2015.

